

Curriculum vitae

Renée-Claude Drouin, Full Professor

Education

- 2006 Doctor in Laws (D.Phil.)
Cambridge University, St. John's College
Cambridge, United Kingdom
Title of the thesis: *International Framework Agreements: A Study in Transnational Labour Regulation*
- 2001 Master in Laws (LL.M.)
Université Laval, Sainte-Foy (Québec)
Title of the thesis: *La mobilité occupationnelle du salarié dans l'entreprise*
- 1996 École de formation professionnelle, Barreau du Québec
Centre de Québec (Québec)
- 1995 Bachelor of Laws (LL.B.)
Université Laval, Sainte-Foy (Québec)

OTHER TYPES OF TRAINING

- 2002 Certificate of participation in the summer teaching session of the Academy of European Law at the European University Institute in Florence on non-state actors and the protection of human rights
- 2000 Certificate of participation in the 31st teaching session of the International Institute of Human Rights in Strasbourg on world trade and the protection of human rights

Affiliations

Member of the Interuniversity Research Centre on Globalization and Work (CRIMT)
Member of Comité Réforma (on alternative methods of conflict resolution)
Member of the Editorial Board for Québec of the *Canadian Labour & Employment Law Journal*

Areas of Interest

Labour law
International labour law
Corporate social responsibility
Globalization

Teaching Experience

Full Professor

2017- FACULTY OF LAW, UNIVERSITÉ DE MONTRÉAL

Teaching at the undergraduate level: Grievance arbitration; drafting seminar; international labour law; administrative law

Teaching at the Master's level: International labour law

Associate Professor

2005-2016 FACULTY OF LAW, UNIVERSITÉ DE MONTRÉAL

Teaching at the undergraduate level: Grievance arbitration; drafting seminar; international labour law; administrative law

Teaching at the Master's level: International labour law

Assistant Professor

2004-05 DÉPARTEMENT DES RELATIONS INDUSTRIELLES, UNIVERSITÉ LAVAL

Teaching at the undergraduate level: Grievance arbitration

Teaching at the Master's level: International regulation of labour

Other Professional Experience

2000-01 ÉCOLE NATIONALE D'ADMINISTRATION PUBLIQUE

Instructor, course on the protection of personal information

1997-99 GRONDIN, POUDRIER, BERNIER

Counsel, labour law, administrative law and human rights

Publications

BOOK

DROUIN, RENÉE-CLAUDE. *La mobilité du salarié dans l'entreprise. Modification du contrat de travail, obligations de reclassement et de formation.* Montréal: Wilson & Lafleur, 2002.

ARTICLES

DROUIN, RENÉE-CLAUDE. "Les accords-cadres internationaux négociés par les Fédérations syndicales internationales : entre citoyenneté industrielle et citoyenneté au travail." *Journal européen des droits de l'homme* 1 (2013): 207-237.

DROUIN, RENÉE-CLAUDE. "Le pluralisme industriel : point de rencontre, point de rupture entre relations industrielles, droit du travail et management." *Semaine Sociale Lamy* 1576 (March 18, 2013): 13-21.

DROUIN, RENÉE-CLAUDE & HEVINA S. DASHWOOD. *The Rise of Global Corporate Social Responsibility. Mining and the Spread of Global Norms, Cambridge, CUP, 2012.* Book review published in *Revue française de science politique* 63:5 (October 2013).

DROUIN, RENÉE-CLAUDE. "Actualités juridiques internationales – Canada (Québec)." *Revue de droit comparé du travail et de la sécurité sociale* (2012): 124-125.

DROUIN, RENÉE-CLAUDE. "Responsabiliser l'entreprise transnationale : portrait d'une normativité du travail en évolution" in P. VERGE (ed.). *Droit international du travail, perspectives canadiennes*. Cowansville: Éditions Yvon Blais (2010): 283.

DROUIN, RENÉE-CLAUDE. "Promoting Fundamental Labor Rights through International Framework Agreements: Practical Outcomes and Present Challenges." *Comparative Labor Law and Policy Journal* 31 (2010): 591.

DROUIN, RENÉE-CLAUDE. "Procédures de règlement interne des différends de droit du travail dans l'entreprise multinationale" in Marie-Ange MOREAU (ed.). *Le juge et les relations de travail dans le contexte de la mondialisation de l'économie*. Paris: Dalloz, 2010.

DROUIN, RENÉE-CLAUDE. "Les accords-cadres internationaux: exemple de mise en œuvre de la RSE dans l'entreprise transnationale" in Emmanuelle MAZUYER (ed.). *Regards croisés sur la responsabilité sociale de l'entreprise*. Paris: La Découverte, 2010.

DROUIN, RENÉE-CLAUDE. "Capacitas and Capabilities in International Labour Law" in Simon DEAKIN & Alain SUPIOT. *Revisiting the Legal Notion of Capacity*. Oxford: Hart Publishing, 2009.

TRUDEAU, GILLES & RENÉE-CLAUDE DROUIN. "Les normes minimales du travail : bilan et éléments de prospective" in Jean BOIVIN (ed.). *Introduction aux relations industrielles*. Montréal: Édition Chenelière Éducation, 2009.

DROUIN, RENÉE-CLAUDE & ISABELLE DUPLESSIS. "La régulation internationale du travail de 1998 à 2008 : un Eldorado normatif ou un désert interprétatif?" in Jean CHAREST, Gregor MURRAY & Gilles TRUDEAU (eds.). *Quelles politiques du travail à l'ère de la mondialisation?* City of Québec: Les Presses de l'Université Laval, 2009.

DROUIN, RENÉE-CLAUDE. "The role of the ILO in promoting the development of international framework agreements" in Konstantinos PAPADAKIS. *Cross-Border Social Dialogue and Agreements: An Emerging Global Industrial Relations Framework?* Geneva: International Labour Organization of the International Institute for Labour Studies (2008): 237.

DROUIN, RENÉE-CLAUDE & DOMINIC ROUX. "Droits fondamentaux au travail et 'travail décent' pour tous : prolégomènes à la réalisation d'un commerce mondial équitable?" in Geneviève PARENT (ed.). *Production et consommation durables : de la gouvernance au consommateur-citoyen*. Cowansville: Éditions Yvon Blais (2008): 19.

DROUIN, RENÉE-CLAUDE & GILLES TRUDEAU. "What Does Isidore Garon v. Tremblay Mean for Arbitral Jurisdiction in Quebec?" *Canadian Labour & Employment Law Journal* 13 (2007).

DROUIN, RENÉE-CLAUDE. "Les accords-cadres internationaux: enjeux et portée d'une négociation collective transnationale." (2006) 47 *Les cahiers de droit* 47 (2006): 703-753. [Also published in James D. TWHAITES (ed.). *La mondialisation. Origines, développements et effets*. City of Québec: Presses de l'Université Laval (2008): 73.]

Lectures

DROUIN, RENÉE-CLAUDE. "L'apport des Fédérations syndicales internationales à la mise en œuvre des droits fondamentaux des travailleurs par le biais des accords-cadres internationaux." Annual conference of Canadian Council on International Law. Ottawa, November 16, 2013.

DROUIN, RENÉE-CLAUDE & MYRIAM DUMONT-ROBILLARD. "La contribution de la banque mondiale au droit international du travail." Annual conference of Canadian Council on International Law. Ottawa, November 15, 2013.

DROUIN, RENÉE-CLAUDE. "Global Hybrid Labour Law 1: Phenomenology - Opening comments." Hybrid Global Labour Law International Workshop, Universität Bremen. Bremen, June 6-8, 2013.

DROUIN, RENÉE-CLAUDE. "Le rôle des processus en matière de responsabilité sociale des entreprises." CRDP's lecture series on the process at the core of law, Faculty of Law, Université de Montréal. Montréal, April 17, 2013.

DROUIN, RENÉE-CLAUDE. "The ILO's Response to the Global Economic Crisis: The 2009 Global Jobs Pact." Annual conference of Canadian Council on International Law. Ottawa, October 9, 2012.

DROUIN, RENÉE-CLAUDE. "Les particularités du système de relations industrielles et ses relations avec le droit du travail et le management." Colloquium *Pratiques du management et droit du travail*, Université Lumière Lyon II. Lyon, June 22, 2012.

DROUIN, RENÉE-CLAUDE. "Aperçu du droit du travail canadien et québécois." Annual congress of Brazilian judges, Faculty of Law, Université de Montréal. Montréal, September 13, 2010.

DROUIN, RENÉE-CLAUDE. "Les accords-cadres internationaux: exemple de mise en œuvre de la RSE dans l'entreprise transnationale." Colloque Regards Croisés sur la responsabilité sociale de l'entreprise, Université Lyon II. Lyon, June 12, 2009.

DROUIN, RENÉE-CLAUDE. "Réflexions sur le pluralisme juridique et la régulation transnationale du travail." Fourth biennial meeting of the Interuniversity Research Centre on Globalization and Work (CRIMT). Magog, May 9, 2009.

DROUIN, RENÉE-CLAUDE. "Procédures de règlement interne des différends de droit du travail dans l'entreprise multinationale." International Seminar on Justice and Globalization in Labour Law: De l'intervention judiciaire au règlement alternatif des conflits, Université Paris I, Institut André Tunc. Paris, April 3-4, 2009.

DROUIN, RENÉE-CLAUDE & DOMINIQUE ROUX. "Droits fondamentaux au travail et « travail décent » pour tous : prolégomènes d'un commerce mondial 'équitable'?" International Colloquium – Production et consommation durables : de la gouvernance au consommateur citoyen, Université Laval. City of Québec, September 18-20, 2008.

DROUIN, RENÉE-CLAUDE. "Propos sur la mise en œuvre des accords-cadres internationaux dans les chaînes globales de production." International Conference What Public Policies for Work in a Global Era?, Interuniversity Research Centre on Globalization and Work (CRIMT), HEC Montréal. Montréal, May 26, 2007.

DROUIN, RENÉE-CLAUDE. "La régulation internationale du travail : Une solution pour améliorer les conditions de travail dans les chaînes de production globales?" Conférence La face cachée de l'industrie textile. Mieux comprendre pour mieux acheter, Social Responsibility and Sustainable Development Research Chair, Université du Québec à Montréal (UQÀM). Montréal, May 3, 2007.

DROUIN, RENÉE-CLAUDE. "The Role of the ILO in Promoting the Development of International Framework Agreements." International Seminar Cross-border Social Dialogue and Agreements: An Emerging Global Industrial Relations Framework?, International Institute for Labour Studies of the International Labour Organization (ILO). Geneva, December 15-16, 2006.

DROUIN, RENÉE-CLAUDE. "Les accords-cadres internationaux : négocier la régulation sociale dans l'ombre de la loi." 74e Congrès de l'ACFAS, Colloque 424, Acteurs et enjeux de la régulation dans une économie mondialisée, McGill University. Montréal, May 15-16, 2006.

DROUIN, RENÉE-CLAUDE. "Les ententes patronales-syndicales internationales : Nature, portée et potentiel régulateur." Forum sur les relations de travail 2006 de l'Ordre des conseillers en ressources humaines et en relations de travail agréés du Québec, Holiday Inn. Montréal, April 10, 2006.

DROUIN, RENÉE-CLAUDE. "Responsabilité sociale des entreprises et mondialisation : le cas des accords-cadres internationaux négociés par les Fédérations syndicales internationales." Conference of the Chair in Business and International Trade Law – Le droit des affaires : entre efficience et équité, Faculty of Law, Université de Montréal. Montréal, February 10, 2006.

DROUIN, RENÉE-CLAUDE. "La négociation des accords-cadres internationaux : Le rôle des institutions régulatrices du travail." Workshop of Groupe d'études en droit du travail (GEDT), HEC Montréal. Montréal, November 18, 2005.

DROUIN, RENÉE-CLAUDE. "Les accords-cadres internationaux : Lieux de pouvoir pour les acteurs sociaux?" Biennial meeting of Interuniversity Research Centre on Globalization and Work (CRIMT). Magog, October 1, 2005.

DROUIN, RENÉE-CLAUDE. "Reflexivity, Dialogue and Capabilities for Voice: What Can we Learn from International Framework Agreements." Eurocap Seminar. Cambridge, UK, March 5, 2005.

DROUIN, RENÉE-CLAUDE. "La protection des droits fondamentaux des travailleurs : les promesses des accords-cadres internationaux conclus par des entreprises multinationales et les fédérations syndicales internationales." Guest speaker at the Centre d'études en droit économique (CÉDÉ), Faculté de droit de l'Université Laval. City of Québec, December 1, 2004.

DROUIN, RENÉE-CLAUDE. "Les principes et défis de la mise en œuvre des accords-cadres internationaux entre fédérations syndicales internationales et entreprises multinationales." Seminar of the Interuniversity Research Centre on Globalization and Work (CRIMT), Université Laval. City of Québec, November 26, 2004.

DROUIN, RENÉE-CLAUDE. "International Framework Agreements: A Distinctive Regulatory Instrument for the Promotion of Fundamental Labour Rights." Guest speaker at a seminar for the Master of Laws program of New York University. New York, November 3, 2004.

DROUIN, RENÉE-CLAUDE. "North-South Relations in Trade Union Strategies: The case of Global Framework Agreements." Third Annual Students for Development Conference, Saïd Business School, Oxford University. Oxford, UK, June 22, 2004.

DROUIN, RENÉE-CLAUDE. "L'influence des institutions régulatrices du travail sur la négociation des accords-cadres entre syndicats professionnels internationaux et entreprises multinationales." Guest speaker at the Pool Europe Seminar, École normale supérieure de Cachan. Cachan, November 7, 2003.

DROUIN, RENÉE-CLAUDE. "International Framework Agreements: New Prospects for the Empowerment of Workers." Taking Responsibility for Our Future: British Council Scholar's Conference on Sustainable Development, University of East Anglia. Norwich, March 29, 2003.

DROUIN, RENÉE-CLAUDE. "Capabilities, Corporate Social Responsibility and International Framework Agreements." Seminar Revisiter la notion juridique de capacité, Maison des Sciences de l'Homme Ange Guépin. Nantes, March 8, 2003.

Research Grants

Project's title: Building Institutions and Capabilities for Work and Employment in a Global Era: The Social Dynamics of Labour Regulation (Major Collaborative Research Initiatives)

Funding agency: Social Sciences and Humanities Research Council (SSHRC)

Amount: \$2,500,000 (total) \$500,000/year

Period: May 2008-May 2015

Role: Co-investigator

Project's title: Le rôle des juges dans la régulation sociale globale

Funding agency: Stellari Fund of the Faculty of Law of Université de Montréal (individual grant)

Amount: \$7,000

Period: January-December 2013

Role: Principal investigator

Project's title: Les restructurations industrielles au Canada en contexte de mondialisation et de crise économique mondiale: l'impact du droit du travail

Funding agency: SSHRC – subventions ordinaires

Amount: total: 121 042\$

Period: 2010-2014

Role: Co-investigator

Project's title: Pluralisme juridique et droit du travail

Funding agency: Social Sciences and Humanities Research Council (SSHRC)

Annual amount: \$41,000

Period: April 2007-March 2010

Role: Co-investigator

Project's title: Centre de recherche interuniversitaire sur la mondialisation et le travail (Regroupement stratégique, subvention d'infrastructure)

Funding agency: Fonds québécois de recherche sur la société et la culture

Amount: \$1,077,300 (total)/\$179,550/year

Period: January 2003-December 2008

Role: Co-investigator

Project's title: Repenser les institutions du travail et de l'emploi à l'ère de la mondialisation (Major Collaborative Research Initiatives)

Funding agency: Social Sciences and Humanities Research Council (SSHRC)

Amount: \$2,500,000 (total)/\$500,000/year

Period: January 2003-May 2008

Role: Co-investigator

Funding to Support the Dissemination of Research

Event: International Conference of the CRIMT: Multinational Companies, Global Value Chains and Social Regulation

Nature of participation: Member of the organizing committee

Date and time: June 6-8, 2011, HEC Montréal, Montréal

Grant: \$31,500 from the SSHRC's Aid to Research Workshops and Conferences program for the organization of a conference

Role: Grantee

Outreach

- | | |
|-------------------|---|
| 2001-04 | Merit Scholarship from the Association of Commonwealth Universities for doctoral studies at the University of Cambridge, England |
| 2001-04 | Doctoral award from Fonds pour la Formation de Chercheurs et l'Aide à la Recherche (declined) |
| 2001-02 | Overseas Research Scholarship from the British Council (declined) |
| 2001-02 | Academic Studies Scholarship from the Rotary Foundation of Rotary International for doctoral studies (declined) |
| 2000-01 | Master's Research Scholarship from Fonds pour la Formation de Chercheurs et l'Aide à la Recherche |
| 1999-2000 | Master's Excellence Award from Fondation de l'Université Laval |
| December 10, 1996 | Lieutenant Governor's Award for Academic Excellence & Community Involvement of a student from École du Barreau de Québec, awarded at the collective swearing-in |
| 1995 | Special mention for second best moot pair at the 1995 edition of Concours de plaidoirie Pierre-Basile Migneault |
| 1994 | Award for second best litigator at the quarter finals of the moot court competition <i>La Coupe du doyen 1994</i> |